
5 w w w . F a r h e e k h t e g a n . i rوزیر اقتصاد اعلام کرد: »مش�کلات بورس ربطی به مدیریت آن ندارد.« به رغم اینکه مدیریت س�ازمان اقتصــــــــاد
بورس نهاد متولی بازار سهام به تازگی تغییر کرده است اما گویا سهامداران توقعات بالایی از مدیرعامل 
سازمان بورس دارند. در پاسخ به توقع سهامداران، علی طیب نیا با بیان اینکه مسائل بورس مربوط به یک 
مدیر نیس�ت و ازجمله مسائلی است که باید به صورت جدی به آن پرداخته شود، گفت: »هرچند شرایط 
بورس باید بهتر از وضعیت کنونی باشد، اما امیدواریم با مدیریت جدید، شاهد شکوفایی این بازار باشیم.« 
طیب نیا درباره  محمد فطانت نیز گفت: »او یک مدیر کارآمد و موفق در زمینه بورس است و مجموعه مدیران 

موجود در بورس نیز عموما از شاگردانش محسوب می شوند.«

دفاع وزیر اقتصاد از رئیس سازمان بورس

در همایش پنجاهمین سال تاسیس شرکت ملی صنایع پتروشیمی مطرح شد 

 خصوصی سازی نامطلوب 
عامل نابودی پتروشیمی

تحریم ها  زمان��ی|  س��هیلا 
عل��ت توس��عه نیافت��ن 
پتروش��یمی نیست بلکه 
بی تدبیری ها موجب توسعه نیافتن صنعت 

پتروشیمی در سال های اخیر بوده است. 
به گ��زارش فرهیختگان، این بخش��ی از 
سخنان بیژن نامدارزنگنه، وزیر نفت ایران 
بود که در همایش پنجاهمین سال تاسیس 
شرکت ملی صنایع پتروشیمی، ایراد شد. 
زنگنه در ادامه با اشاره به اینکه تحریم ها از 
سال ١٣٩١ آغاز شد در حالی که پیش از 
آن درآمدهای حاصل از فروش نفت ٧٠٠ 
میلیارد دلار بوده است، افزود: »تحریم ها 
ربطی به توسعه نیافتن صنعت پتروشیمی 
ن��دارد، در واقع عزمی برای توس��عه این 
صنع��ت نبوده اس��ت.«  وی با بیان اینکه 
در آن س��ال ها پول بود اما مدیریت نبود، 
گفت: »عق��ا صنعت پتروش��یمی را از 
این صنعت بیرون کردند و انتظار داشتند 
صنعت پتروشیمی رشد کند.« وزیر نفت 
با بیان اینکه جایگاه صنعت پتروش��یمی 
هم اکنون با ١٥ سال گذشته متفاوت است، 
اظهار ک��رد: »خصوصی س��ازی، اتفاقی 
بود که در این صنعت افتاده اس��ت و در 
تحلیل ها و گزارش ها می توان حس��رت 
گذشته را خورد، اما باید واقع گرا بود و به 
آینده نگریست.«زنگنه در ادامه با اشاره به 
اینکه برای توسعه این صنعت باید کارهای 
زی��ادی را انجام داد، تاکید کرد: »حمایت 
از فن��اوری و پژوهش و تجاری س��ازی، 
کمک های مدیریت��ی و معرفی طرح های 
کوچک به سرمایه گذاران که در این بخش 
اولویت با بخش خصوصی واقعی است، 
باید در دس��تور کار شرکت ملی صنایع 
پتروش��یمی قرار گی��رد. ضمن اینکه من 

موافق نیس��تم این شرکت شریک بخش 
خصوصی برای سرمایه گذاری شود.« 

 خصوصی سازی نامطلوب
بدنه پتروشیمی را نابود کرد

»خصوصی سازی نامطلوب، همان بایی 
را بر سر صنعت پتروشیمی آورد که شاه 
با انج��ام اصاحات ارضی خود بر س��ر 

کشاورزی مملکت آورد.«
عباس شعری مقدم، معاون وزیر نفت در 
امور پتروشیمی نیز در این همایش، گفت: 

»ب��ا اجرای نامطلوب خصوصی س��ازی، 
ش��دیدترین ضربه ها به بدنه این صنعت 
وارد ش��د، صنعتی که در دولت هش��تم 
نه تنها دیگر باری ب��ر دوش دولت نبود، 
بلک��ه کمک حال دولت هم ش��ده بود.«  
مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی 
ایران گفت: »ارزش محصولات صادراتی 
پتروشیمی که در هر لحظه توسط کشتی ها 
به س��وی بازارهای مصرف روانه بود در 
دولت های هفتم و هش��تم از ده ها میلیون 
دلار تج��اوز می ک��رد و همی��ن موضوع 

آنچن��ان اعتب��اری را ب��رای این صنعت 
ایجاد کرده بود که مدیریت وقت شرکت 
توانست بدون تضمین های دولتی، بیش 
از ش��ش میلی��ارد دلار از موسس��ه های 
مال��ی خارجی وام برای توس��عه صنعت 

پتروشیمی اخذ کند.« 
شعری مقدم با بیان اینکه نحوه واگذاری ها 
به بخش خصوصی در دولت نهم سبب 

ش��د فکر واگذاری یکپارچه این صنعت 
دوباره زنده ش��ود، گف��ت: »هم اکنون ٦٠ 
میلی��ون ت��ن ظرفیتی که در س��ه مرحله 
یاد ش��ده به دس��ت آمده ب��ود به بخش 
خصوصی واگذار شده است، بدون اینکه 
منبع درآمد قابل توجهی برای شرکت ملی 

صنایع پتروشیمی باقی بماند.«

 فحش دادن اقتدار نیست
اقدام هیات ایرانی در جمع کردن وزرای 
خارجه ش��ش کش��ور بزرگ از غرب و 
ش��رق دنیا و مذاکره با آنها، نش��ان دهنده 
اقت��دار و منطق دولت ایران اس��ت، والا 

فحش دادن که اقتدار نیست. 
محمدرض��ا نعم��ت زاده، وزیر صنعت، 
معدن و تجارت نیز با اش��اره به مذاکرات 
ایران با اعضای ١+٥ و با انتقاد از این ادعا 
که تحریم ها اث��ر ندارد، گفت: »تحریم ها 
ما را ت��ا این حد مح��دود کرده اند. پس 
چطور می گویید که تحریم ها اثر ندارد؟« 
نعمت زاده با اش��اره به روند رو به رش��د 
صنع��ت پتروش��یمی، تصریح ک��رد: »با 
وج��ودی که پتروش��یمی ی��ک صنعت 
س��رمایه بر اس��ت، اما نق��ش فراوانی در 
افزای��ش درآم��د مل��ی دارد.« وی با بیان 
اینکه بخشی از علت توسعه نیافتن صنایع 
میان دستی پتروشیمی، دسترسی نداشتن 
به فناوری پیشرفته است، افزود: »قسمت 
عم��ده فن��اوری این بخ��ش در انحصار 
کشورهای معدودی قرار دارد که به علت 
شرایط تحریم، امکان استفاده از آن وجود 

ندارد.«

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی مطرح کرد 

امکان اداره کشور با نفت 40 دلاری
نوبخ��ت،  محمدباق��ر  فرهیخت��گان| 
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
ضم��ن دف��اع از کلیات بودجه س��ال 
آینده و قیم��ت ٧2 دلاری نفت، تاکید 
ک��رد: »حتی اگ��ر قیمت نف��ت تا 4٠ 
دلار کاه��ش یابد عدم تحق��ق درآمد 
آن قابل مدیری��ت اس��ت.« چراکه به 
گفته نوبخت ٧١ه��زار میلیارد تومانی 
که باب��ت قیم��ت ٧2 دلاری نفت در 

بودجه تعیین ش��ده کاما قابل مدیریت بوده و دولت می تواند با مکانیسم تخصیص 
همان طور که ٣١هزار میلیارد تومان درآمدهای محقق نش��ده امسال را مدیریت کرد 
س��ال آینده را نیز مدیریت کند.  دفاع نوبخت از نفت ٧2 دلاری در حالی اس��ت که 
نظر نمایندگان مجلس و بس��یاری از کارشناسان بر تغییر قیمت نفت در لایحه از ٧2 
دلار تعیین شده به نرخی پایین تر بود، کما اینکه درنهایت کلیات لایحه بودجه با این 
قیمت به تصویب رس��ید. در این باره نوبخت بیان اینکه س��هم نفت در بودجه سال 
آینده، هش��ت درصد نسبت به پارسال تقلیل پیدا کرده است، گفت: »در حال حاضر 
بودجه نفتی ٧١ هزار میلیارد تومان اس��ت و آنچه مربوط به اوراق مش��ارکت است، 
هفت دهم درصد یعنی به همان میزان س��ال ٩٣ است یعنی منابع نفتی کمترین میزان 
را در بودجه مربوط به س��ال ٩4 دارا هستند که در راستای سیاست های کلی اقتصاد 
مقاومتی اس��ت.« وی با تاکید بر اینکه بودجه س��ال آینده به صورت منعطف تنظیم 
ش��د، افزود: »هیچ کس نمی تواند با قطعیت بگوید که قیمت نفت در س��ال آینده از 
بش��که ای ٧2 دلار کمتر است و بس��یاری از مراکز بشکه ای بالای 8٠ دلار پیش بینی 
می کنند. از طرفی طبق جدول طرح های عمرانی ما اگر نفت بالای بشکه ای ٧2 دلار 
باشد از آن استفاده می کنیم واگر کمتر از این میزان باشد، از مکانیسم تخصیصی و به 

اندازه وصولی استفاده می کنیم و کسری نخواهیم داشت.«
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی درنهایت تاکید کرد: »دولت توانایی آن را دارد 
که کش��ور را با توجه به شرایط سخت پیش آمده اداره کند و همان طور که بودجه 
امسال نیز ٣١ هزار میلیارد تومان کاهش دریافتی داشت و توانست آن را مدیریت 
کند، اگر در سال آینده هم اتفاقی بیفتد می تواند مدیریت کند همان طور که امسال 
بدون کس��ری بودجه توانست کش��ور را اداره کند.« نوبخت در بخش دیگری از 
اظهارات خود درباره حذف یارانه بگیران، پیامد اصرار بر کم کردن یارانه را نارضایتی 
در میان مردم خواند و گفت: »دولت یازدهم ابتدا صمیمانه از مردم خواست که با 
انصراف خود به توزیع این پول در بخش های دیگری که به نفع خودش��ان اس��ت 
کم��ک کنند، اما به هرحال دو میلیون و 4٠٠ ه��زار نفر انصراف داده و مابقی کتبا 
اعام کردند که به این یارانه نیازمند هس��تند. وقتی کتبی می نویسند نیازمندیم چه 
اصراری وجود دارد که یارانه شان را قطع کنیم.« در حالی نوبخت از دشواری حذف 
یارانه بگیران می گوید که به گفته او نه تنها پولی از هدفمندی به خزانه نرفت بلکه 

سالانه ١١٣٠٠ میلیارد تومان از خزانه برداشته می شود. 
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   همایش سالیانه پذیرفته شدگان آزمون وکالت سال 93 برگزار شد

 همایش سالیانه پذیرفته شدگان آزمون وکالت سال 93 به همت موسسه 
مشاهیر مهردادآفرین در مرکز همایش های بین المللی برج میلاد برگزار شد

  وکیل بال دوم فرشته عدالت است
معاون حقوقی مرکز تحقیقات استراتژیک مجمع تشخیص مصلحت 
نظام در این همایش به پذیرفته شدگان آزمون وکالت سال ٩٣ گفت: 
»ش��ما علم آموخته اید و قطعا در راس کس��انی بوده اید که عالمند، 
زیرا رقابت س��نگینی بوده و در این رقابت شما جزء رتبه های برتر 

شده اید.« 
حسین میرمحمدصادقی با بیان اینکه روی کارهای تان تمرکز داشته 
باش��ید، گفت: »کسانی که یک رش��ته و هدف را انتخاب می کنند و 
براساس آن هدف پیش می روند افراد موفقی هستند ولی کسانی که 
هر روز کاری را در پیش می گیرند، افراد موفقی نیستند بنابراین باید 
شما در کارهایتان دقت داشته باشید و به دنبال این نباشید که کسی 
قدردان شما هست یا خیر، بلکه تاش کنید کارهایتان را منظم و به 

نحو درستی انجام دهید.« 
میرمحمد صادقی با بیان اینکه وکیل بال دوم فرش��ته عدالت است، 
گفت: »به دلیل بعضی از عملکردها و نداش��تن این درک که وکیل 
ب��ال دوم فرش��ته عدالت اس��ت و به کمک وکیل اس��ت که قاضی 
تصمیم درس��ت را اتخاذ می کند، مردم دید مناس��بی نسبت به وکا 

ندارند، بنابراین عملکرد شما می تواند بر محبوبیت شما بیفزاید.« 

  کار وکالت توام با رسالت است
اسماعیل مصباح اسکویی نایب رئیس کانون وکای دادگستری مرکز 
نیز در ادامه این همایش گفت: »ش��ما زمانی که در کنکور دانشکده 
حقوق ش��رکت کردید قدم اول را در زندگی تان  گذاش��ته اید و با 

ش��رکت در آزمون وکالت گام دوم را برداش��ته اید.« وی ادامه داد: 
»اکنون کارآموزی ش��ما در وکالت مقطعی اس��ت که شما را از نظر 
علمی و کاربردی تقویت می کند، تقویت این تجربه می تواند ش��ما 
را به عنوان وکیل در جامعه نش��ان دهد.« نایب رئیس کانون وکای 
دادگس��تری مرکز با بیان اینکه کار وکالت بسیار پرمسئولیت است، 
گفت: »هدف از اش��تغال ش��ما در این حرفه نباید کسب مال باشد. 
اگرچه درس��ت اس��ت که مال و ثروت مهم است ولی کار وکالت 
توام با رسالت اس��ت؛ همانند قضاوت و طبابت.« مصباح اسکویی 
تاکید کرد: »شما وکا کارتان را با سوگند آغاز می کنید، بنابراین باید 
کسب درآمد و معیشت برایتان در وهله دوم باشد. البته ناگفته نماند 
ک��ه اکثر کارآموزان وکالت دوره کارآموزی را جدی نمی گیرند، در 
صورتی که ش��ما باید این دوره را جدی بگیرید چراکه تکالیفی در 

این دوره دارید و تجربیات این دوره به شما کمک می کند.« 

  یاد بگیرید شأن وکالت را رعایت کنید
عباس کریمی عضو هیات مدیره کانون وکای دادگس��تری مرکز و 
اس��تاد دانشگاه نیز س��خنران دیگر این همایش بود که با طرح این 
س��وال که علم بهتر است یا ثروت؟ گفت: »بنده محور صحبت هایم 
در رابط��ه با این موضوع اس��ت، چراک��ه معتقدم ش��ما هر چه را 
ک��ه انتخاب کنید کارتان بس��یار باارزش می ش��ود.« وی خطاب به 
کارآموزان وکالت گفت: »کارآموزان باید کارآموزی کنند و باید یاد 
بگیرن��د چگونه وکالت کنند. همچنین باید بدانند چگونه هم ش��أن 
وکال��ت را رعایت کنند و هم از فرد س��تمدیده حمایت کنند.« این 

استاد دانش��گاه ادامه داد: »زمانی که وکالت را انتخاب می کنید باید 
یادتان نرود که گاهی هم برای دلتان وکالت کنید.« 

  گام نخست ویژه آزمون وکالت سال 94
همچنین در ادامه این مراس��م امیر کمالوند مدیر موسس��ه مشاهیر 
مهردادآفری��ن گفت: »هفت رتبه برتر از ١٠ رتبه اول کانون وکای 
دادگس��تری مرکز مربوط به موسسه مشاهیر مهر دادآفرین است که 
این باعث افتخار من اس��ت. براس��اس این گزارش، در این مراسم 
از برخی از برترین های پذیرفته ش��دگان آزمون وکالت سال ٩٣ در 

کانون های سراسر کشور قدردانی شد.« 
امیر کمالوند در ادامه اعام کرد: »آزمون وکالت در س��ال های اخیر 
ب��ا توجه به افزایش تعداد متقاضی��ان و نیز کاهش ظرفیت پذیرش 
از پیچیدگی های متعددی برخوردار اس��ت؛ از یک س��و دش��واری 
س��طح سوالات، انبوه منابع و پراکندگی آنها از سوی دیگر تبلیغات 
تعجب آور ب��رای داوطلبان این آزمون نظی��ر کاس های تضمینی، 
آزمون های سطح س��نجی رایگان، بس��ته های موفقی��ت و... موجب 
می شود داوطلب در تشخیص مسیر صحیح با دشواری هایی مواجه 

شود.« 
گ��روه علم��ی دادآفری��ن ب��ا تکیه ب��ر تجرب��ه خ��ود و همراهی 
پذیرفته ش��دگان برتر آزمون های حقوقی گذشته کش����ور، جهت 
نی����ل به موفقیت داوطلبانی که ش��اید امکان دسترسی به خدمات 
آموزش��ی موسس��ه را ندارند، قص��د برگزاری س��ه مرحله آزمون 

رایگ����ان تحت عنوان گام نخست به شیوه دادآفرین را دارد. 

در این طرح موسسه مشاهیر مهر دادآفرین برخاف سایر موسسات 
قصد استفاده از اطاعات شرکت کنندگان را جهت استفاده تبلیغاتی 

در اعام نتایج آزمون ٩4 به هیچ عنوان ندارد. 
هدف از این طرح صرفا ارائه خدمات علمی و توس��عه آموزش در 

سطح کشور است. 
این طرح در حقیقت پیش نیازی برای ش��روع ماراتن آزمون وکالت 
اس��ت. همان طور که می دانیم کلیدی ترین گام هر داوطلب شناخت 
صحیح از روند آمادگی برای این آزمون بوده و یکی از اساسی ترین 
ابزاره��ای م��ورد نیاز ب��رای موفقی��ت در این آزمون، ش��رکت در 
آزمون های آزمایش��ی اس��ت تا دانش��جو بتواند به ارزیابی جایگاه 
علمی، فهم دقیقی از نقاط قوت و ضعف خود، آشنایی با چگونگی 
پاسخ به سوالات، مدیریت زمان و... دست یابد. امید است با اجرای 
این طرح بتوانیم خدمتی ه��ر چند کوچک به جامعه حقوقی میهن 
اسامی ارائه کنیم. جهت ثبت نام در طرح گام نخست وکالت کافی 
اس��ت از تاریخ نهم بهمن ماه س��ال ١٣٩٣ به ه��ر یک از همکاران 

موسسه مشاهیر مهردادآفرین در کشور مراجعه کنید.
همچنین در این مراس��م از رتبه های برتر کارشناسی ارش��د رش��ته 
حقوق دانش��گاه سراسری از سوی موسسه مش��اهیر مهر دادآفرین 

تقدیر شد. 
لازم به ذکر اس��ت در این مراسم اس��ماعیل مصباح اسکویی. دکتر 
حس��ین میرمحمد صادقی ، عب��اس کریمی، عبدالله س��مامی، علی 
توس��لی، محمد خباز معاون تقنینی معاون پارلمانی رئیس جمهوری 

و دیگر اعضای هیات مدیره کانون مرکز حضور داشتند. 

وزیر نفت در پاسخ به فرهیختگان: 
72 دلار، منطقی ترین قیمت برای نفت در بودجه 94 است

کاهش قیمت نفت، چرایی بستن بودجه با نفت 70 دلاری، نقش کشورهایی چون آمریکا و عربستان در کاهش بهای نفت ازجمله 
سوالاتی بود که بیژن نامدارزنگنه، وزیر نفت، به فرهیختگان پاسخ داد. 

به نظر می رسد با توجه به شرایط شرکت های بزرگ نفتی که به واسطه ضرر و زیان از کاهش بهای نفت، مجبور به تعدیل نیرو شده اند 
و اجماع بر سر ثابت ماندن سقف تولید اوپک که با پافشاری عربستان و دیگر دولت های عربی صورت گرفت، تصمیم درستی در آن 

زمان اتخاذ شد. نظر شما در این مورد چیست؟ آیا کار عربستان را تایید می کنید؟
درباره هیچ کش��وری به طور خاص صحبت نمی کنم و هیچ کش��وری را نیز به طور خاص، مورد نقد و بررسی قرار نمی دهم اما به 
هرحال، بخشی از پیامد آن تصمیم، اکنون خود را نشان می دهد. با تداوم این سطح از قیمت ها، تولید بخش دیگری از اویل شیل نیز 
از صحنه خارج می شود؛ شاید بهتر است بگوییم که در وهله نخست، جلوی افزایش تولید آینده آن را می گیرد و در مرحله بعد، تولید 
آن روند نزولی پیدا خواهد کرد که در این شکی نیست. به هرحال، مساله مهم آن است که هم اکنون تولید در این زمینه دچار مشکل 
شده است. در حال حاضر، تولید برخی واحدهای شیل با سطح کنونی قیمت ها صرفه اقتصادی ندارد. سطح کنونی قیمت ها، مانع 

توسعه صنعت شیل های نفتی در آینده شده و حتی تولید فعلی آن را نیز کاهش می دهد. 
شما علت کاهش بهای نفت در بازارهای جهانی را سیاسی یا صرفا اقتصادی می دانید؟

کاهش بهای نفت دلایل اقتصادی دارد، هرچند که به نظر می آید اراده ای سیاسی نیز پشت آن قرار دارد. هیچ کس نمی تواند پیشگویی 
کند که در آینده چه اتفاقی خواهد افتاد. 

 با توجه به این موارد، دلایل بسته شدن بودجه با نفت 72 دلاری چه بود؟ 
این منطقی ترین قیمتی بود که می توانستیم ارائه کنیم و کلیات آن در مجلس به تصویب رسید. اما موضوع خوش بینانه این است که 
با برداشتن تحریم ها، نفت ایران وارد بازار شده و قیمت ها بار دیگر بهبود  یابد و قیمت متعادل، موجب تولید اقتصادی نفت می شود. 
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